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88498436سرویس فرهنگي

ش�يوه داوري خانواده هاي شهدا براي يک 
بخش از جش�نواره مقاومت به چه ش�كل 

است؟
داوران ما از فعالان فرهنگي هستند كه به خوبي حوزه 
فرهنگي را مي شناسند. بعد از اينكه همه فيلم ها را ديدند 
به بحث و تبادل نظر مي پردازن��د و در آخر جمع بندي 
مي كنند كه كدام فيلم خوب بوده اس��ت. در دوره هاي 
قبل، پيش آمده بود اثري را انتخاب كنند كه از چشم 
ديگران دور مانده بود اما اين داوران به خاطر رويكرد و 
پيام مهمي كه اثر آنها داشت، آن فيلم برگزيده را انتخاب 
مي كنند. در واق��ع از آنجايي كه خودش��ان از خانواده 
ايثارگران و شهدا هستند، آيتم هايي را مد نظر دارند كه 
بعد از ديدن فيلم مورد نظر بررسي مي كنند كه آيا اين 
فيلم آيتم ها را رعايت كرده است يا خير؟! با اين تفاسير 
كار آنها صرفاً نظرسنجي نيس��ت و مي توانند به لحاظ 

ساختار و فرم و تكنيک هم نظراتشان را ارائه دهند. 
معيار ارزيابي چيست؟

معيار وجود ارزش هايي نظير تكليف مداري، اخلاص، 
اعتماد به نفس، خودباوري، جهاد، تقوا، شهادت، ايثار، 
توكل، توس��ل و توجه به اهل بيت)ع(  و. . . موضوعاتي 
اس��ت كه در آن فيلم به آن پرداخته و فيلم ها ارزيابي 
مي شود كه آيا مي تواند كانديدا باشد يا نه و بعد هر فيلم 
جمع آوري مي شود و بر اساس امتياز ها مورد بررسي و 

بحث قرار مي گيرد. 
داوران از چ�ه جامعه آماري انتخاب ش�ده 

بودند و انتخاب بر چه اساسي بوده است؟ 
هيئت داوران ما متشكل از هفت نفر از فعالان فرهنگي و 
از خانواده شهداست؛ خانم مريم عظيمي، همسرشهيد 
مهدي نوروزي )شهيد مدافع حرم، معروف به شيرسامرا(، 
مرضيه دهقان، فرزند بس��يجي شهيد محمد دهقان، 
طاهره رحيمي همسر شهيد مرتضي خدادادي )شهيد 
مدافع حرم فاطميون(، دكتر مهدي شيردل فرزند شهيد 
علي محمد شيردل، سيدمحسن اندرزگو، فرزندشهيد 
سيدعلي اندرزگو ) از ش��هداي انقلاب اسلامي(، دكتر 

مهدي محمودي، فرزند ش��هيد محم��د محمودي، 
سيدحس��ن انتظاري، جانباز ۷۰درصد مدافع حرم و 

فرزند شهيد. 
به نظر شما برگزاري جش�نواره هايي نظير 
جشنواره مقاومت چه تأثيري روي سينماي 

جنگ مي گذارد؟
در وضعيتي كه ارزش هاي اسلامي در فضاي توليدات 
سينماي ما كمرنگ شده اس��ت، به نظر مي رسد كه 
برگزاري جشنواره هايي مثل جشنواره مقاومت، قوت 
قلبي براي فيلمسازان عرصه جنگ و مقاومت است كه  
بدانند ديده مي ش��وند و مورد قضاوت قرار مي گيرند. 
به نظر من برگ��زاري اين جش��نواره ها در اين حوزه، 

غنيمت است. 
کلام پايانی؟ 

توقع خانواده شهدا از س��ينماگران اين است كه اين 
فيلم ها را بر اساس واقعيت هاي موجود و براي الگودهي 
به نس��ل هاي آينده توليد كنند، نه ب��راي اينكه فقط 

يک روايتي كرده باش��ند. آنها بايد تلاش كنند  اثري 
توليد  كنند ك��ه اثرگذاري فرهنگ��ي و اجتماعي اش 
خوب باشد. با يک س��ؤال جلو بيايند و براي پاسخ به 
آن سؤال فيلمشان را بسازند و نگاهشان به نسل آينده 
باشد تا آنها هم بتوانند پيام فرهنگ ايثار و شهادت را 
به نحو صحيح دريافت كنند. از طرفي اينطور نباشد كه 
فيلمسازان همه ايثار و شهادت را در جبهه ببينند. نسل 
امروز ما فكرش جبهه و جنگ مسلحانه نيست،  جبهه 
و جنگ فرهنگي را در نظر دارد. آنها بايد در آثارشان 
پشت جبهه، زندگي شهدا و خانواده هايشان را نشان 
دهند كه الگويي براي خانواده ها باش��د يعني شهدا را 
انسان هاي دست نيافتني نش��ان ندهند. البته لازم به 
ذكر اس��ت كه ما در حوزه مقاومت به اتاق فكري نياز 
داريم كه فيلمسازان را هدايت كند. برخي فيلمسازان 
بعضي فيلم ها را مي س��ازند كه چيزي ساخته باشند، 
گويي فقط مي خواهند سفارش كارشان را به مرحله 

توليد برسانند و هيچ دغدغه اي در اين زمينه ندارند. 

 توقع خانواده شهدا ساختن 
فیلم براساس واقعیت هاست

 گفت وگوي »جوان« با حسين عامريان
مديرعامل کانون همبستگي فرزندان شاهد:

   سارا نيكويي
مديرعامل کانون همبستگي فرزندان شاهد اس�ت و مديريت داوران جشنواره مقاومت با اين کانون 
است. امسال سومين دوره اي است که کانون جشنواره فيلم مقاومت را داوري مي کند. هر دوره اشخاص 
متفاوت و تيم هاي از دوستان و خانواده شهدا انتخاب مي ش�وند که به کار داوري مي پردازند تا معين 
شود فيلم هايي که ساخته شده، چقدر رويكردشان مورد تأييد خانواده شهداست و حاوي فضاي ايثار 
و شهادت است چراکه در برخي مواقع انتقاد مي ش�ود اثري که ساخته شده سنخيتي با فضاي ايثار و 
شهادت ندارد. گفت وگوي »جوان« با حسين عامريان را که خود فرزند شهيد است در ادامه مي خوانيد. 

  نويد پارسا
دبير شانزدهمين جش��نواره سراسري تئاتر مقاومت 
مي گويد: »هنرمندان برجسته تئاتر كشور روزگاري 
از مجراي همين جشنواره ها به جامعه تئاتري معرفي 
شده اند و اكنون در سطح ملي در جايگاه مديريتي ، 
توليد و تربيت هنرمندان در جايگاه رفيعي قرار دارند 

و منشأ اثر و نقش آفريني مي باشند.«
امير نصيربيگي در گفت وگو ب��ا »جوان«  درباره حضور 
جوان��ان در اين جش��نواره گف��ت: »مش��خصاً در هر 
جش��نواره اي بخش عمده اي از هنرمنداني كه به يک 
جشنواره رونق مي دهند،  جوانان هستند. در اين دوره 
از جشنواره تئاتر مقاومت ما  نيز از اين مسئله مستثني 
نيستيم  و خوشبختانه ما ش��اهد حضور پرشور جوانان 

هنرمند در جشنواره هستيم.«
جشنواره سراسري تئاتر مقاومت محل رشد و شكوفايي 
هنرمندان جوان بوده است و اس��اتيد بزرگي از دل اين 
جشنواره به جامعه تئاتري كشور معرفي شده اند.  وي 
همچنين درباره استفاده از ظرفيت هاي تئاتري استان ها 
افزود:» هدف م��ا حضور همه هنرمندان اس��تان هاي 
مختلف كشور در جشنواره بوده است البته اين مهم با 
توجه به ش��اخص هاي كيفي نمايش ها مي باشد. امروز 
به لطف خ��دا و تلاش جدي هنرمندان ش��اهد حضور 
هنرمنداني از شهرهاي مختلف در جشنواره تئاتر مقاومت 
هستيم.«  امير نصيربيگي درباره انتقال تجارب و تبادل 
اطلاعات و ايجاد فضاي سالم رقابتي در جشنواره اظهار 
داشت: »جشنواره مكاني براي تبادل اطلاعات و تجارب 
بين هنرمندان است. مسلماً در هر جشنواره اي مسئله 
رقابت و كسب جايزه براي هنرمندان مهم است اما مهم تر 

از آن تجربه و انديشه اي اس��ت كه در اين فضا در ذهن 
هنرمند شكل مي گيرد. هدف ما ايجاد يک فضاي رقابتي 
سالم است كه كسب تجربه و ارتقاي سطح علمي و عملي 
هنرمند در جايگاه ويژه اي از هدف گذاري جشنواره قرار 
دارد.«  وي با اشاره به بهره گيري از ظرفيت هنرمندان 
جوان جهت گزين��ش و انتخاب آثار در اين جش��نواره 
تصريح كرد:» ما در تركيب هيئت هاي انتخاب آثار در 
بخش هاي مختلف از تركيب جوانان در كنار هنرمندان 
برجس��ته اس��تفاده كرديم چون معتقديم كه جوانان 

هنرمند ادامه دهنده راه هنرمندان پيشكسوت خواهند 
بود ضمن اينكه در كنار هم ق��رار گرفتن ديدگاه هاي 
مختلف در امر انتخاب آثار، ضمن زمينه س��ازي جهت 
انتقال تجربه ها، دقت در انتخاب آثار كيفي ارزش��مند 
را فراهم خواهد كرد.«  دبير ش��انزدهمين جش��نواره 
تئاتر مقاومت درباره توليد نمايش��نامه هاي موضوعي 
مقاومت گفت: در اين جشنواره تأكيد خاصي در بخش 
نمايشنامه نويس��ي داش��ته ايم. توليد نمايشنامه هاي 
كيفي و معرفي منبع و مأخذ مناسب جهت بهره برداري 

نويس��ندگان جوان از ادبيات ش��فاهي و آثار برتر دفاع 
مقدس و مقاومت يكي از اهداف بوده اس��ت، بنابراين 
موضوعات مختلفي كه دربرگيرنده مصاديق مقاومت 
باشد را در فراخوان جشنواره پيشنهاد داديم كه با توجه 
به آن حدود 1۰۰ اثر از س��وي نويسندگان مختلف به 
دست ما رسيد كه در اختتاميه جشنواره معرفي خواهند 
شد و علاوه بر آن در اختتاميه جشنواره از سه كتاب كه 
مجموعه نمايشنامه هاي انقلاب اسلامي، دفاع مقدس 
و مقاومت است، گامي بس��يار مهم براي تحقق اين امر 
است.«  وي همچنين به مسئله تحول گرايي در مديران 
فرهنگي پرداخت و يكي از دغدغه هاي ش��انزدهمين 
جشنواره تئاتر مقاومت را گفتمان سازي مفهوم مقاومت 
در سطح كشور و خارج از كشور برشمرد. وي ابراز داشت: 
»ما در اي��ن دوره تلاش كرديم كه براي نخس��تين بار 
جشنواره را به صورت بين المللي برگزار كنيم. حتي با 
11 گروه خارجي از كش��ورهايي مانند آلمان، فرانسه، 
انگلس��تان و. . . مذاكراتي نيز انجام دادي��م اما اين مهم 
در نهايت به دليل كمبود منابع مالي تحقق پيدا نكرد، 
بنابراين در اين دوره تلاشما ن را متمركز روي تئاتر ملي و 

توليدات داخلي گذاشتيم. «
وي در پايان درباره رويكرد تحول در عرصه فرهنگ و 
هنر خاطرنشان كرد: »گفتمان سازي مفهوم مقاومت 
در كشور و سطح منطقه و بين الملل يكي از اقدامات 
اساسي است و به رغم تلاش ها به دليل كمبود منابع 
اميدواريم در ادوار بعدي جش��نواره سراس��ري تئاتر 
مقاومت به صورت بين المللي و ب��ا حضور گروه هايي 
كه به مفهوم و ادبيات مقاومت معتقد و دغدغه توليد 

دارند، برگزار شود.«

 جشنواره تئاتر مقاومت  
محل رشد هنرمندان جوان است

 گفت وگوي »جوان« با امير نصيربيگي
 دبير شانزدهمين جشنواره تئاتر مقاومت

 کتاب هاي ضد ترامپ 
در صدر پرفروش هاي ۲۰۱۸ جهان 

اس�تقبال از کتاب هاي�ي ک�ه ضد ترامپ نوش�ته ش�ده اند 
بي�ش از هر چي�زي بيانگر کم ش�دن محبوبي�ت او در ميان 
امريكايي هاس�ت. هرچند برخي معتقدند که نتيجه ديگري 
نيز مي ت�وان از آث�ار گرفت و آن ص�داي رس�اي اعتراض از 
کاخ س�فيد ب�ه سياس�ت هاي ج�اري اي�ن کش�ور اس�ت. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران پويا،  ترامپ اين روزها بيش از هر 
بازيگر هالي��وود و باليوودي در جهان معروف اس��ت. توييت هاي 
جنجالي و اقدامات غيرمترقبه از او ي��ک رئيس جمهور غير قابل 
پيش بيني ساخته اس��ت. حرف هاي ضد و نقيض رئيس جمهور 
امريكا و رفتارهاي سؤال برانگيز او در قبال مسائل مختلف سبب 
شده تا رئيس جمهور امريكا بيش از هر زمان ديگري مورد توجه 
قرار گيرد. برخي از كارشناسان بر اين باورند كه ترامپ و حواشي 
او ديگر كم كم تبدي��ل به يک مرثيه براي امريكا  ش��ده اس��ت؛ 
رئيس جمهوري كه آمده بود آبروي رفته امريكا را به آن بازگرداند، 
حالا خودش در ميان كاريكاتورها و فكاهي هاي مجلات و روزنامه ها 
قرار دارد و تمام اينها از او به عنوان ي��ک رئيس جمهور غير قابل 
اطمينان ساخته اس��ت.  در دو سال گذش��ته عناوين متعددي 
درباره ترامپ،  زندگي و آراي او منتشر شده كه از همان ابتدا مورد 
توجه بسياري از كتابخوانان در امريكا و ديگر كشورها قرار گرفته 
است. كمي به پايان سال 2۰18 باقي مانده است، بررسي ها نشان 
مي دهد كه كتاب هاي ضدترامپ در صدر پرفروش هاي كتاب هاي 
انگليس��ي زبان قرار دارد. البته اين روالي است كه از سال گذشته 
آغاز شده و هنوز هم ادامه دارد. در سال ميلادي جاري كتاب هاي 
جنجال برانگيزي درباره رئيس جمهور امريكا منتش��ر شده كه به 
محض انتشار، مورد استقبال امريكايي ها قرار گرفته و در مدت زمان 

كمي به ديگر زبان ها از جمله فارسي ترجمه شده است.

»دونالد سلمان« در اصفهان افتتاح شد 
آث�ار کاريكاتور سيدمس�عود 
ش�جاعي طباطبايي ب�ا عنوان 
»دونال�د س�لمان« در گال�ري 
ش�ماره ي�ک س�عدي ح�وزه 
هن�ري اصفه�ان افتتاح ش�د. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران 
پويا،  نمايشگاه آثار سيد مسعود 
ش��جاعي طباطبايي )مدي��ر 
مركز تجس��مي حوزه هنري و 
كاريكاتوريست مطرح كشور( با 
عنوان »دونالد سلمان«، در گالري شماره يک سعدي حوزه هنري 
اصفهان افتتاح شد.  اين نمايشگاه شامل 85 اثر كاريكاتور با موضوع 
استكبارستيزي است كه به نقد سياست هاي امريكا، دولت دونالد 
ترامپ و عربستان مي پردازد.  نمايشگاه دونالد سلمان در دو بخش 
داير شده كه در بخش نخس��ت آن 45 اثر با موضوع »آموزش گام 
به گام مهاجرت« به تصوير كشيده ش��ده است. اين موضوع داراي 
درونمايه استكبارستيزي است و به تماشاگر يادآوري مي كند كه 
امريكايي ها در ظاهر دم از آزادي مي زنند اما در باطن داراي خوي 
وحشي گري و فاقد التزام به آداب ديپلماسي هستند. اين اتفاق با 
بهره گيري از آرايه هاي بصري مناسب كه همه جنبه استكبارستيزي 
دارد، در معرض ديد مخاطب گذاشته شده است.  اين نمايشگاه كه 
پيش تر در گالري ابوالفضل عالي حوزه هنري تهران برگزار شده بود،  

تا روز دوشنبه 19 آذرماه پذيراي بازديدكنندگان خواهد بود. 

 »خاک شيرين« 
به »تماشاخانه سرو« رسيد

نمايش خاک ش�يرين به کارگردان�ي علي برجي  و 
بر اساس نمايشنامه اي از حامد مكملي  از امروز در 
تماشاخانه خانه سرو به مدت يک ماه اجرا خواهد شد. 
بهار ارجمند، محمد بي ري��ا، محمدرضا آزادفر، بهزاد 
رحمتي و محمودرضا فراهاني، س��هيل قاس��م خاني، 
س��ليمان مختاري، حس��ين دهن��وي، محمدجواد 
مقصودي و س��ينا حس��امي فر بازيگران اين نمايش 
هس��تند. اين نمايش از يازدهم آذر ماه و پس از پايان 
شانزدهمين جشنواره سراسري تئاتر مقاومت از ساعت 
19 پذيراي علاقه من��دان خواهد ب��ود و محمودرضا 
فراهاني تهيه كنندگي اي��ن نمايش را بر عهده خواهد 
داشت.  سهيل قاس��م خاني و زيبا كاظمي دستياران 

كارگردان اين نمايش هستند.  

فيلمساز يهودي الاصل امريکايي 
فيلمي با موضوع ايران مي سازد

»دَن کوهِن« در سينماي جهان به  عنوان فيلمسازي 
مستقل و بيشتر به  خاطر فيلم هاي ضدامريكايي اش 
شناخته مي شود. او همواره سعي داشته دوربين خود 
را در مناطقي که کمتر کسي به سراغ آن مي رود، بكارد 
و نقد سياست هاي امريكا، همچنين حضور و دخالت 
نظامي اش در کش�ورهاي ديگر را به تصوير بكش�د. 
به گزارش تسنيم، وي اين روزها با فيلم »كشتن غزه« در 
جشنواره فيلم مقاومت حضور دارد و مهمان ايران است؛ 
در صحبت هايش نشان داده كه سينماي ايران را تقريباً 
خوب مي شناسد و به آن علاقه مند است. همين امر اين 
سؤال را ايجاد مي كند كه آيا به نظر او سينماي مستقلِ 
ايران و سينماي مستقلِ امريكا مي توانند تعامل داشته 
و به توليد مشترک برسند يا خير؟ اگر آري چه بستري 

نياز است و خود او آيا تمايل به اين همكاري دارد؟
كوهن گفت: به نظر من اين تعامل محال نيست، هرچند 
كه تاكنون اتفاق نيفتاده است يا اگر هم رخ داده خيلي 
قابل ملاحظه نيس��ت، ولي امري ممكن اس��ت. توليد 
مشترک بين س��ينماي مس��تقل ايران و امريكا اتفاق 
خيلي خوبي مي تواند باشد. فستيوال ها، جشنواره ها، 
رفت وآمد فيلمسازان و حضورشان در كشور همديگر، 
مثل همين جشنواره مقاومت مي تواند كمک بزرگي به 
توليد مشترک داشته باشد.  وي در خصوص اينكه چه 
بستري نياز است، گفت: بايد يک  كدام از طرفين، قدم 
اول را بردارند. همه  ما منتظريم ديگري اقدام كند، در 
حالي كه اگر يک كدام از كشورها، يک كمپاني يا يک 
شركت فيلمسازي از امريكا يا ايران، يک تهيه كننده يا 
يک فيلمسازِ ايراني يا امريكايي؛ اين قدم اول را بردارد، 
كار تمام است و چرخه  توليد مشترک و تعامل دوستانه 
آغاز خواهد شد.  كوهن در خصوص اينكه خودش چه 
نگاهي به همكاري با سينماي ايران دارد، مطرح كرد: 
من در حال توليد فيلمي هس��تم كه موضوعش ايران 
است. اين بدين معناست كه علاقه  زيادي به ايران دارم. 
پس قطعاً هم علاقه  زيادي به تعامل و توليد مشترک با 
سينماي ايران دارم و هم انگيزه بزرگي براي آن دارم و 
هم اينكه بسيار خوشحال مي شوم اگر اين اتفاق بيفتد؛ 
فقط به شرط آنكه سينما و قوانين و سياست كشور شما 

)ايران( شرايطش را فراهم كند. 


